

论文

由GPS观测结果推断中国大陆活动构造边界

黄立人

1 中国地震局第一监测中心, 天津 300180 2 上海天文台, 上海 200030 3 西安测绘科学研究所, 西安 710054

收稿日期 2001-10-29 修回日期 2003-4-8 网络版发布日期 接受日期

摘要 利用“中国地壳运动观测网络”基本网1998年和2000年两期观测数据,得到分布在全国各构造块体上的79个GPS观测站速度场,对中国大陆主要活动构造块体间的相对运动显著性进行了分析和检验.分析结果表明,西部活动构造块体的边界有较明显的相对运动,而东部运动不明显.根据分析得到的活动边界,将中国大陆归并为11个活动块体,逐一计算了这些块体边界的活动量大小,确定了它们最新活动的方式.

关键词 [构造块体](#) [形变](#) [GPS观测](#) [松弛解](#) [中国大陆](#)

分类号

DOI:

ACTIVE TECTONIC BOUNDARIES OF THE CHINA MAINLAND INFERRED FROM GPS OBSERVATIONS

HUANG LIREN

1 First Monitoring Center, Chinese Seismological Bureau, Tianjin 300180, China 2 Shanghai Astronomical Observatory, Shanghai 200030, China 3 Xi'an Research Institute of Surveying and Mapping, Xi'an 710054, China

Received 2001-10-29 Revised 2003-4-8 Online Accepted

Abstract We use velocity fields at 79 GPS stations across the China Mainland to analyze the relative movement and determine activities on the boundary zones between tectonic blocks. The velocity fields are derived from the observational data of the "Crustal Movement Observation Network of China" (CMONOC) that were acquired over two periods of Aug. 1998 and Jun. 2000, respectively. The results show that there are significant relative motions along the boundaries in western China. Contrasted with the western China, significant relative motion is not found in eastern China. Based on the analysis results of the active boundaries, the China Mainland can be re-divided into 11 active blocks. The movement amounts and patterns between these active blocks are calculated.

Key words [Tectonic block](#); [Deformation](#); [GPS observation](#); [Relaxation solution](#); [China Mainland](#).

通讯作者:

Huanglr@mail.zlnet.com.cn

作者个人主页: 黄立人

扩展功能	
本文信息	
▶	Supporting info
▶	PDF (OKB)
▶	[HTML全文] (OKB)
▶	参考文献
服务与反馈	
▶	把本文推荐给朋友
▶	加入我的书架
▶	加入引用管理器
▶	引用本文
▶	Email Alert
▶	文章反馈
▶	浏览反馈信息
相关信息	
▶	本刊中 包含“构造块体”的 相关文章
▶	本文作者相关文章
▶	黄立人